
پروسه انتخاب 
بازیگر فاکتورهای 

زیاد و متنوعی 
دارد و همیشه این 

انتخاب ها یک طرفه 
نیست، ضمن اینکه 

انتخاب ها باید 
برمبنای اولویت هایی 
که در ذهن کارگردان 

است شکل گیرد 
که گاها این اتفاق 

به دلایل مختلف 
همچون مشغول 

بودن بازیگر، مسائل 
مالی و... رخ نمی دهد

گفت وگو باجواد افشار، کارگردان «صیاد»:

ساختن فیلم درباره 

شهید صیاد غرورآفرین بود

نظارت و مراقب زیادی می طلبید که ما ســعی 
کردیم این موارد را رعایت کنیم. به بیان دیگر ما 
باید خط قرمزهای بسیاری را لحاظ می کردیم 
و این موضــوع در نگارش فیلمنامــه با دقت و 
ظرافت رعایت شــد. ما سعی کردیم نقش افراد 
خاصی همچون حســن باقری را به اندازه نیاز 
درام در کنار صیاد شــیرازی بیان کنیم، چون 
شخصیت محوری قصه صیاد شیرازی بود و قرار 
نبود به مابقی شخصیت ها بیش از اندازه پرداخته 
شــود. به عبارتی همراه صیاد در موقعیت های 
مختلف علاوه بر شخصیت ها، به روایت جدیدی 
از رویدادهای مهم تاریخ انقلاب که مغفول مانده 
بود پرداخته شد و به بهانه شهید صیاد شیرازی 
خیلی از موضوعــات کلان کشــور و مقامات 
تاثیرگذار اون زمان به تصویر کشــیده شد. به 
عقیده من فیلم »صیاد« علاوه بر معرفی ایشان 
بهانه ای بود برای مــرور و بازنمایی رخدادهای 
اوایل انقلاب که در سرنوشت و امنیت کشور و 
حفظ تمامیت ارضی بسیار تعیین کننده بودند.

 در کارهای تاریخــی طراحی صحنه و 
بویــژه موقعیت مکانی بایــد با دقت 
و وســواس فراوان انجام شــود تا با 

و خانواده و همرزمان این شــهید در قید حیات 
هســتند حتما حساســیت هایی  وجود دارد و 
چون در این بخش اعمال سلیقه هم وجود دارد 
ممکن است انتظارات عده ای را برآورده نکند و 
ما با چنین مسائلی مانند همه آثار مشابه مواجه 
بودیم، چون این فیلم علاوه بر تبیین ویژگی های 
صیاد شیرازی مستقیما با رئیس جمهور، نخست 
وزیر، وزیر و فرمانده و غیرمســتقیم با امام(ره) 
ارتباط داشــت. بنابراین طبیعتا حساســیت، 

فیلم سینمایی »صیاد« به کارگردانی جواد افشار و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی، 
برشی از زندگی علی صیاد شیرازی، فرمانده نیروی زمینی ارتش در زمان جنگ ایران 
و عراق است. »صیاد« برای نخستین بار در چهل و سومین جشنواره بین المللی فیلم 
فجر پیش روی مخاطبان به نمایش درآمد و این روزها بر پرده سینما و در اکران عمومی 

قرار دارد. 
 جواد افشار کارگردان درباره دلیل ورود خود به پروژه »صیاد« گفت: »شهید صیاد 
شیرازی را در سال های 6۴ و 65 از نزدیک زیارت کرده بودم و شخصیت او به عنوان 
قهرمانی که وفاق را بین سپاه، ارتش و بسیج ایجاد می کرد، برای من بسیار جذاب و 

الهام بخش بود.«
گفتگوی جواد افشار با ماهنامه صبا درباره چالش های ساخت این فیلم سینمایی و 
همچنین تلاش ها برای باورپذیر شدن حداکثری این شخصیت را در ادامه می خوانید.

پرداختن به موضوعات حساس تاریخی 
می تواند بــا واکنش هایی از ســوی 
نهادهای دولتی، گروه های ذی نفوذ یا 
حتی خانواده آن قهرمان مواجه شود. 
آیا این محدودیت هــا به حدی بود که 
مانعی برای ســاخت فیلم ایجاد کند 
یا در نهایت مجبور به اصلاح برخی از 

بخش ها شوید؟
طبیعتا وقتــی می خواهیم مــرد بزرگی 
همچون صیاد شیرازی را به تصویر بکشیم که 
اسناد و مستندهای فراوانی از ایشان وجود دارد 

مهدیه مالکی
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